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Elkészült a tízezredik QA-vonal a RHfi-ban 

Néhány percre leállt a munka 1980]'október 14-én 
délután a 28-as üzemben. I t t 'gyűl tek össze az elektro
nikus gyártás i ág dolgozói, illetve azok képviselői, 
gazdasági vezetők, tömegszervezetek vezetői, hogy 
megünnepeljék a tízezredik QA vonal elkészítését. 

Először Szegfű Pé te r az elektronikus gyártás i ág 
vezetője köszöntöt te a résztvevőket . Emlékez te te t t 
arra, hogy egy évvel ezelőtt ve t ték birtokba a 28-as 
üzemet, azzal a feladattal, hogy hamarosan meg
kezdjék a QA 96 /MRK alközpont sorozatgyártását . 
Az elmúlt egy év alatt kialakult egy jól együt tmű
ködő kollektíva, amelynek kezdetben sok szakmai 
akadá ly t kellett legyőzni, míg ez év januárjától 
végre megkezdődhete t t a QA alközpont sorozatgyár
tása . 

Ezt követően Szép Géza az l-es számú gyár igaz
gatója szólt az ünnepség résztvevőihez. Jelentős 
állomásnak nevezte a tízezredik QA vonal elkészü
lését, amely azt mutatja, hogy a gyártás i ág dolgozói 
megfelelően éltek azzal a bizalommal, melyet a gyár 
gazdasági vezetői előlegeztek számukra . Visszaemlé
kezett 1976-ra és 1977-re, a Brnói és a Budapesti 
Nemzetközi Vásárra, amikor nagydí ja t kapott ez a 
kvázielektronikus alközpont . A nemzetközi és a hazai 
siker u t á n dön tö t t úgy a vál lalat vezetősége, hogy a 
tervezet tnél korábban kezdik meg az elektronikus 
alközpont gyár tásá t . 

Nem vol t problémamentes a nullszéria elkészíté
se és sok gond övezte a gyár tás beindí tását is, de 
— mint Szép Géza mondta — ma m á r ot t tartunk, 
hogy megismertük és megtanultuk a QA-gyártást . 
Most az a legfontosabb, hogy a elkövetkezendő évek
ben minden szempontból megfeleljünk a követel
ményeknek. 

A tízezredik QA vonal elkészítéséért természete
sen nemcsak az elektronikus gyártási ág dolgozóit 
i l le t i köszönet. Az alkatrészgyártás tól kezdve na
gyon sokan vettek részt ebben a m u n k á b a n , ami 
sajnos nem volt zökkenőmentes . Ahhoz, hogy a 
QA alközpontot gyár t sunk — mondta a gyár igaz
gatója — egy nagyon fontos feladatot kellett megol
danunk: a nyák lapgyár tás hibáinak kiküszöbölését. 
Ez rendkívül sok gondot okozott mindenkinek. 

Sajnos sem szakmai, sem vezetői, sem dolgozói 
szinten nem volt a gyár kellőképpen felkészülve a 
nyáklapgyár tás ra , de m á r a megte remte t tük a jó 
gyár tás feltételeit. Je lentős javulás ál l t be az év má
sodik felében: úgy tűn ik minőségileg is ú r rá leszünk 
a helyzeten. Je lentős e redménynek számít az is, 
hogy mára megdupláz tuk a nyáklapok gyár tásá t . 

Szép Géza igazgató tá jékozta tásul azt is elmond
ta, hogy a V I . ötéves tervben 4 1 , esetleg 47 szá-

1. ábra. íme az ünnepelt: a QA 96/MRK alközpont 

2. ábra. Szép Géza, az l-es számú gyár igazgatója és 
Szegfű Péter, az elektronikus gyártási ág vezetője 
az ünnepségen 

zalékot tesz majd k i az elektronikus telefonközpon
tok gyár tása . Ebben a tervidőszakban megjelennek 
az elektronikus főközponti rendszerek is. 

A k i tűzöt t célok megvalósítása érdekében azonban 
sok feladatot kell még megoldani. Elsősorban stabili
zálni kell az elért jó helyzetet, vigyázni arra, hogy ne 
legyen visszaesés. Jav í tan i kell az igény szerinti gyár-
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tás t , rövidíteni kell a gyártási időt és t ovább kell 
javí tani a szakmai felkészültséget. 

Az egyes üzemek feladatairól szólva Szép Géza 
elmondta, hogy a 26-os nyáklapszerelő üzem m á r 
tú l ju to t t a nehézségeken. A hullámforrasztás minő
sége ugrásszerűen javul t . Az i t t dolgozók megtanul
tak a Royonic alkatrészbeül tető gépen dolgozni, 
azonban tovább kell javí tani ennek programozását . 
Egyes eszközök, például a Weresch-féle automatikus 
alkatrészláb-előkészítő kétműszakos kihasználása is 
kevés, ezért szorgalmazni kell ú jabb eszközök be
szerzését. 

Az üzemben további vizsgáló au toma ták beállítá
sára van szükség. A feladatok közé tartozik még a 
teljesítménybéres elszámolás bevezetése. 

A végszerelőüzemmel kapcsolatban Szép Géza 
kihangsúlyozta, hogy az üzem felkészülése a gyár
tás ra pé ldamuta tó volt . Rendkívül körül tekintően 
végezték a dolgozók felvételét és be taní tásá t . Példa
m u t a t ó volt a Fejlesztési Intézet te l való kapcsola
tuk kialakítása. Az In tézet sok segítséget adott az 
üzemnek, hogy dolgozni tudjon és tevékenyen részt 
vett a t ípusközpontok kidolgozásában is. 

Az üzemnek a saját feladatai megoldása mellett 
vol t ereje ahhoz, is hogy segítsen a külső szerelés 
munkájában . 

A feladatok közül most a legfontosabb a program 
teljesítése. É v végéig a tervezett 14 800 vonalat 
mindenképpen le kell gyár tan iuk . 

Az ünnepség jutalmak á tadásáva l ér t véget. Szegfű 
Pé ter az elektronikus gyártás i ág vezetője a\ QA 
gyár tásban kiváló e redményt elért dolgozóknak nyú j 
to t t á t jutalmakat. 

ÜZEMBE HELYEZTÉK 

a Győr-Sopron megyei hálózatot 

A B H G és ta lán a Magyar Posta eddigi tör téneté
ben is az egyik legnagyobb távbeszélő-hálózatot 
helyezték üzembe október 17-én Győr-Sopron megyé
ben. 

A külső szerelés dolgozói Győrben egy 11 ezer 
vonalas A R F központo t és egy 1600 ívpontos A R M 
központo t szereltek fel. A megye további tizenegy 
helysége pedig A R F és A R K rendszerű központo t 
kapott. így Győrszentiván, Ménfőcsanak, Pannon
halma, Gönyű, Abda, Öt tevény, Dunaszeg, Kis
baj cs, Nyúl , Ikrény és Lébénymiklós automata köz
pontjaikkal bekapcsolódtak az országos távh ívóhá
lózatba. 

Győrrel egyidejűleg helyezték üzembe a mosonma
gyaróvári gócközpontot , ahol egy kétezer vonalas 
A R F és egy 400 ívpontos A R M központot szerel
tek fel. A mosonmagyaróvár i központhoz is tarto
zik ké t A R K központ — Hegyeshalom és Rajka — 
ezek szintén csatlakoznak az országos távhívóháló
zathoz. Ezzel együt t most összesen 15 helység te
lefonközpontját helyezték üzembe egyidejűleg a kül
ső szerelés dolgozói. 

A nagy kiterjedésű távbeszélő-hálózat szerelése 
közel há rom évi m u n k á t igényelt. A munká la tok 
m á r 1978 január jában elkezdődtek és harmincegy 
hónap u tán az 1980 július 31-én fejeződtek be. Ek

kor tö r t én t meg a központok felajánlása. Ezt köve
tően folytak az átvételi vizsgálatok. Miután egyen
kén t ellenőrizték a központok működését , szeptem
ber második felében elvégezték az egész távbeszé
lő-hálózat együt tműködési vizsgálatát . Ezzel a fela
dattal szeptember 30-án készültek el. 

A kedvező vizsgálati eredmények u t án dön tö t t 
úgy a Magyar Posta, hogy október 17-én üzembe 
helyezi a hálózatot . 

Újabb Mobil távbeszélő-központot adott át a 1$IIG 

A Csalogány utcai két új Mobil távbeszélő-központ 

1980 év decemberében ad ták á t Budapesten, a 
kőbányai lakótelepen az első ké t Mobil távbeszé-

1. ábra. A Csalogány utcai két Mobil távbeszélő-köz
pontot 1980 augusztus 20-án adták át rendeltetésének 

2. ábra. Óvári Tibor, a posta dolgozója vonalbevizs
gálást és ellenőrzést végez 
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lő-központot . Azóta Pesterzsébet, Pestlőrinc, Cse
pel új lakótelepén és több vidéki városban — Őz-
don, Ajkán, Kiskunhalason, Baján — is üzembe 
helyezték e „mobi l izálható" , hosszabb-rövidebb idő
re fölállított telefonközpontokat . Ez év végéig az 
Állami Tervbizot tság ha tá roza ta alapján összesen 
20 ilyen lé tes í tményt adnak majd á t rendeltetésé
nek. 

Egy új termékről a BIIG-ban 

Az ATSZK várható utódja a Kvant 

Mostanában egyre gyakrabban hallani a BHG-ban a 
Kvan t ró l . A vállalat a V I . ötéves tervben 125 ezer 
vonalat kíván előállítani ebből a termékből Annak 
ellenére, hogy fejlesztőink régóta foglalkoznak ezzel 
a feladattal, bizonyára még kevesen ismerik köze
lebbről ezt a t e rméket és a hozzá kapcsolódó ter
melési feladatokat. Ezér t keres tük fel Szilágyi Sán
dort, a B H G Fejlesztési Intézet K v a n t osztályának 
vezetőjét. 

— Hogy jött létre ez a berendezés ? 

— 1971-ben indul t egy közös szovjet—magyar 
fejlesztés, azzal a céllal, hogy egy egységes kvázi-
elektronikus kis- és közepes kapaci tású központot 
hozzunk létre, t á ro l t programvezérléssel. Ez a mun
ka 1975-ig együ t t folyt és sikeres volt . Ennek ered
ménye ná lunk a QA alközponti család, a Szovjet
unióban pedig a Kvant . 

— Mennyiben tér el a kettő egymástól? 

— A rendszer sok hasonlóságot mutat. Nem lehe
te t t teljesen egységesíteni, mert a k é t ország alkat
részgyártása nem biztosítja ugyanazt az alkatrész
bázist , ezért a konstrukció eltérő lett . 

— De a jövőben mi is gyártani fogjuk. Milyen el
képzelések szerint? 

— A m i gyárunk gyár tmánya inak hagyományos 
vevője a Szovjetunió. A tervek szerint a távolabbi 
jövőben az ATSZK-t k i fogja szorítani egy korszerűbb 
rendszer. Ezt a Szovjetunió évek óta szorgalmazza. 
Ezé r t születet t olyan döntés, hogy a Kvan t azon 
gyártás i dokumentációját , amit m i is tudunk gyár
tani, átvesszük és gyár t juk a Szovjetuniónak. 

Ilyen módon a Kvan t -gyá r t á s a gyár szempontjá
ból ké t vonatkozásban jelentős. Egyrészt te rmékvál 
t á s t az egyik legnagyobb piaci pa r tne rünk , a Szov
jetunió felé. Másrészt továbbra is hosszú t ávon biz
tosítja termékeink piaci értékesítését, és a gyár dol
gozóinak foglalkoztatását . 

— Hogyan oszlik meg a berendezés előállítása a két 
ország között? 

— Mivel mi nem tudunk minden egységet gyár ta 
ni , ezért a kapcsolómezőt és a központi vezérlőt a 
szovjet ipar állítja elő. Minden egyéb a m i felada
tunk. 

— Vannak-e elképzelések arra, hogy önállóan állít
suk elő a Kvantot? 

— Természetesen ez a helyzet nem marad így 
örökre. A gyárnak érdeke, hogy a K v a n t önálló ter
mék legyen. Elsősorban azért , mert egy korszerű 
termékről van szó, és számunkra fontos, hogy a tőkés 
piacon is jól eladható legyen. Ezér t t o v á b b kell fej
leszteni. A jelenlegi elképzelés, illetve feladat csak a 
kezdet. A következő lépcsőben vezérlőt és kapcsoló
mezőt is fogunk készíteni, de ez tovább i fejleszté
si m u n k á t igényel. Olyan kapcsolómezőt és vezér
lőt kell kifejlesztenünk, amelyek alkalmasak nálunk 
a gyár tásra . 

— Működik már ilyen berendezés a szovjet háló
zatban ? 

— Természetesen egy működő rendszerről van szó. 
Az első ilyen berendezés az olimpia ideje alatt mű
ködöt t és nagyon jól vizsgázott. 

— Ki a szovjet partner? 

— A rigai VEF-gyár a pa r tne rünk . Ők fogják 
sorozatban gyár tani a K v a n t berendezéseit . 

Megemlítem, hogy a kooperáció kéto ldalú . Egy
részt a Szovjetunió rengeteg alkatrészt , egységet 
— félvezetőket, reed jelfogókat és kondenzá toroka t 
— szállít a központhoz. Másrészt a magyar fél is 
szállít úgynevezet t másodlagos tápegységeket . így a 
hatodik ötéves terv előirányzata szerint t ö b b mint 
egymillió vonalnyi Kvan t központ fog működn i ma
gyar tápegységekkel. 

A kooperációban egyébként a BHG-n kívül részt 
vesz az O R I O N és a B R G is. Ők a központokhoz 
display állomásokat és kaze t tás mágnesszalagos adat
gyűj tőket szállítanak. 

— A szerelés kinek a feladata lesz? 

— Az elképzelések szerint egy tervező-szerelő vál
lalat van alakulóban a Szovjetunióban. Ez fogja 
méretezni a központokat , megrendelni a különböző 
részegységeket, majd üzembe helyezi és felszereli a 
berendezéseket. 

— Mikor és mivel indul a Kvant-gyártás ? 

— A tervek alapján 1981-ben az indulás a másod
lagos tápegységekkel kezdődne: 2100 darabot kell 
legyártani . Majd 1982-től m á r magá t a központot 
gyá r t anánk . 

— Milyen új feladatokat jelent ez a dolgozóknak? 

— Tulajdonképpen a K v a n t előállítása nyák- és 
kár tyarekeszgyár tás t jelent. Egyébkén t minden ma 
ismert elektronikus berendezés gyár tása — legyen 
az számítógép, vagy telefonközpont — ebből áll. 
Ezenkívül kapac i tás t fog lekötni a vázszerkezet, az 
állványsor- és a keresztsorcsatornázás gyár tása . A 
vázak hasonlóan alumíniumból épülnek, mint a 
QA-nál, de eltérőek a KONTASET-rendszer tő l . 

— Vannak még tisztázandó kérdések a szovjet part
nerrel? 
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— Az egész kooperációt egy egyezmény fogja sza
bályozni, amely aláírás előtt van, és öt évre előre 
fogja meghatározni a Kvant-előáll í tás ü temét . 

A honosítás már t isztázódot t , azonban néhány 
külkereskedelmi kérdés vár még megoldásra. Ezek 
közül a legfontosabb, hogy a szovjet alkatrészek 
szállítása biztosított legyen. 

Jelenleg nagyon várjuk a min taközponto t a Szov
jetunióból. Eddig ugyanis csak dokumentációt kap
tunk. A mintától azt várjuk, hogy jól meg tudjuk 
ismerni ennek a korszerű rendszernek a működését , 
a programozását és kipróbálhassuk rajta a honosí
to t t egységek protot ípusai t . 

Lázár György miniszterelnök a Telefongyárban 

Lázár György, a miniszter tanács elnöke 1980. októ
ber 3-án meglátogat ta a Telefongyárat. Lá toga tása 
során megtekintette a közelmúltban á t a d o t t nyom
tatot t huzalozási! á ramkör i lapokat tervező-gyártó
szerelő és ellenőrző üzemegységet is. 

Lázár György látogatása végén elismerően ny i 
latkozott a megtekintett gyáregységekről, különö
sen az új nyáklap üzem jelentőségét emelte k i . 

A gyárlátogatás u tán tar to t t akt ívaértekezleten fel
ve tődöt t a magyar híradástechnikai ipar alkatrész
há t t é r gondja is. A miniszterelnök egyetértése mel
lett kifejtette, hogy a nem megfelelően megoldott 
szabványosítás az egyik késleltető ok. 

Kérdésként hangzott el, hogy a híradástechnikai 
ipar számíthat-e a jövőben kormányhi te lekre? Lá
zár György válasza egyértelműen igenlő volt . 

Végezetül azzal kapcsolatban hangzott el kérdés, 
hogy a jövőben szerepel-e a tervek közöt t az, hogy 
összevonnak iparvál la la tokat? A következő ötéves 
tervben szerepelnek ilyen centralizálási törekvések, 
válaszolta Lázár György, de hangsúlyozta, hogy 
nem abban az egyszerű formában, hogy vál la la tokat 
vonnak össze, s ezek a tervek sincsenek határ időhöz 
kötve . 

Lázár György miniszterelnök Rózsavölgyi József vezér
igazgató társaságában megtekinti a nyáklapüzemet 

Lázár György miniszterelnök a telefongyári látogatáson 

A Magyar Posta köszönőlevele a Telefongyárhoz 

A Telefongyár a Budapesti PCM rendszerű átkérő 
hálózat létesítésén dolgozik. A beruházás kábeles 
és mikrohul lámú berendezésekkel valósul meg. A ká
beles hálózat T E R T A gyár tmányú berendezésekkel 
épül. A mikrohul lámú hálózathoz a Magyar Posta 
a francia SAT cégtől vásárolta a berendezéseket, de 
az üzembehelyezés a Telefongyár dolgozóira vár t , 
amelyet a külső szerelés szakemberei végeztek el 
1980 júl ius—augusztus—szeptember hónapokban. 

Ezt az üzembe helyezési tevékenységet értékelte a 
POSTABER vezetősége október végén kelt levelé
ben, melyben az a lábbiakat állapítja meg: 

„A feszített ü t emű beruházás egyik fontos mun
kafázisa volt az import berendezések szerelése és 
üzembe helyezése, mely tevékenységet magas szak
mai színvonalon oldot ták meg a Telefongyár dolgo
zói ." 

Kihelyezett közgazdasági bizottsági ülés 

Október hó végén a vasasszakszervezet közgazda
sági bizottsága a Telefongyárban tartotta kihelye
zett koordináló értekezletét . Az ülésen jelen voltak 
a híradástechnikai iparág ér in te t t vál la latainak szak
szervezeti közgazdasági bizottsági vezetői is. 

Folyik az új műszaki dokumentációs rendszer 
kidolgozása a Telefongyárban 

A Telefongyárban az új vállalati műszaki dokumen
tációs rendszer kidolgozásának munkái ez év janu
árjában kezdődtek a KGSZSZI segítségével. 

Az ú j , korszerű műszaki dokumentációs rendszer 
létrehozása előtt a meglevő állapot sokoldalú elem
zésére vol t szükség. A jövő igényeit kielégítő új 
rendszer feladatai tíz szabványban lesznek kidolgoz
va. Jelenleg a negyedik csoport, nevezetesen a ter
melési dokumentáció és alapadatkészlet szabványai 
készülnek, illetve készültek el. 
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